
ObnOva dělOstřeleckéhO

vážení spoluobčané,
  přeji  Vám  jménem  města  i  jménem 
svým klidné a požehnané vánoční svátky 
a méně stresující rok 2021.
   Máme za sebou rok, který díky pande-
mii COVID-19 nikdo z nás nepamatuje. 
   Nemálo lidí díky tomuto viru zemřelo, 
někteří prožívali a prožívají muka na ne-
mocničním  lůžku  a  někteří  měli  nebo 
mají jen mírný průběh. Mnoho z nás toto 
onemocnění  naštěstí  prozatím  nezasáh-
lo. Přál bych si, aby se podařilo v brzké 
době přivézt na trh účinnou vakcínu nebo 
lék, díky kterému se nebudeme muset bát 
podat druhému ruku, nosit  roušky a do-
držovat všechna další potřebná opatření, 
které  nám,  bohužel,  ztrpčují  náš  život. 
Věřte, prosím, našim lékařům a hygieni-
kům, oni vědí, co dělají a proč to dělají. 

Současně je třeba velmi poděkovat našim 
zdravotníkům, vojákům, hasičům a dob-
rovolníkům,  kteří  pomáhají  tuto  mimo-
řádnou situaci zvládnout.

Přeji Vám vše dobré!
Petr Hudousek, starosta města

křídla andělů
něžné jak loďky,

co po hladině plují.
Po cestě kráčíš

ve sněhu
tvé kroky

o Vánocích meditují.

O tichu Boha,
co v Betlémě

se rodí
bez famfár,
bez projevů,

daleko od hluku
a hněvu,
v nitru,
v srdci,

za andělského zpěvu.

Z nebe se sypou
křídla poslů
a naše loďky
klidně plují

na pestrých vlnách
času

a malé dítě
v tichu čeká,

zda tvoje stopy
dorazí

až k němu.

Hana Tylšová 
Bartošovice v O.h.

Z nebe se sypou



   z Rokytnice v Orlických horáchZPRÁVY

Z Rady města
Kompletní text Usnesení 
rady města je uveden na in-
ternetových stránkách měs-
ta www.rokytnicevoh.cz 
nebo k nahlédnutí na Měst-
ském úřadu v Rokytnici  
v Orlických horách.

Informace z jednání rady města dne 19.10.2020
zkrácený výpis

l Betonová drť v Kasárnách v Rokytnici v Orlických ho-
rách
Starosta předložil nabídku a objednávku společnosti FrostFood 
a.s.  o možnosti převzetí veškeré  suti  po demolici na nástupišti 
v Kasárnách, p. č. 1091 v k. ú. Rokytnice v Orlických horách. 
Rada města Rokytnice v Orlických horách bere na vědomí 
nabídku společnosti FrostFood a.s. o převzetí suti v Kasárnách 
v Rokytnici v Orlických horách. 
Rada města Rokytnice v Orlických horách schvaluje objed-
návku  společnosti  FrostFood  a.s.  na  suť  z  demolice  bývalých 
Kasáren na pozemku p. č. 1091 v k. ú. Rokytnice v Orlických 
horách za smluvní cenu bez DPH 36 000 Kč.

l Výběrové řízení na pozici pracovník/pracovnice  
v sociálních službách Pečovatelské služby Rokytnice v Orlic-
kých horách
Tajemnice informovala o vyhlášení výběrového řízení na pozici 
pracovník/pracovnice v sociálních službách Pečovatelské služby 
Rokytnice v Orlických horách. 
Rada města Rokytnice v Orlických horách bere na vědomí 
vyhlášení  výběrového  řízení  na  obsazení  pracovní  pozice  pra-
covník/pracovnice  v  sociálních  službách  Pečovatelské  služby 
Rokytnice v Orlických horách - organizační složky Města Rokyt-
nice v Orlických horách od 01.01.2021 dle předloženého návrhu. 

Informace z jednání rady města dne 09.11.2020
zkrácený výpis

l  Uzavření městského úřadu v době vánočních svátků
Tajemnice předložila návrh na uzavření Městského úřadu v Ro-
kytnici v Orlických horách pro veřejnost v době vánočních svát-
ků.
Rada města Rokytnice v Orlických horách schvaluje uzavření 
Městského úřadu v Rokytnici v Orlických horách pro veřejnost 
v době vánočních svátků, a to od 23.12.2020 do 31.12.2020. 

l Roční odměny ředitelům Mateřské školy a Základní školy 
Rokytnice v Orlických horách
V  souladu  se  Směrnicí  pro  poskytování  odměn  ředitelům  ZŠ 
a MŠ bylo schváleno vyplatit odměny ředitelům. 
Rada města Rokytnice v Orlických horách schvaluje vyplatit 
odměnu ve výši 100 % měsíčního hrubého platu ředitelce Mateř-
ské školy Rokytnice v Orlických horách.
Rada města Rokytnice v Orlických horách schvaluje vyplatit 
odměnu ve výši 100 % měsíčního hrubého platu řediteli Základní 
školy Rokytnice v Orlických horách.

Nemohli jsme přehlédnout…
  Rok  2020  se  prostě  rozhodl,  že  si  ho  budeme  všichni  
pamatovat. Podnikatelé, řemeslníci, zdravotníci, školáci, úřed-
níci,…  a  situace  se  nevyhnula  ani  zasedáním městských  rad  
a zastupitelstev.
  U  nás  v  Rokytnici  si  zastupitelé  a  zaměstnanci  města  
s  vládními  nařízeními  poradili  velmi  nápaditě  a  dokázali,  že 
jsou opravdu lidmi z hor. Využili totiž pro své setkání rozleh-
lé prostory naší nové hasičské základny. Pravda, elegance šla 
stranou a na řadu přišly zimní bundy, kulichy, šály a samozřej-
mě nepostradatelné roušky. Naštěstí se naši zastupitelé po le-
tech již poznají po hlase, tak bylo jasné, kdo a jak hlasuje . 
  Těm, kdo se nebyl podívat osobně, nabízíme alespoň pohled 
na fotografie.

vj

Nájemníci domů čp. 242 a 243 
v Sídlišti 1. máje PROSÍ majitele psů, 

aby důkladně uklízeli po svých 
miláčcích při venčení.



Rada města Rokytnice v O.h. schválila uzavření Městské-
ho úřadu v Rokytnici v O.h. pro veřejnost v době vánoč-
ních svátků a to ve dnech 23.12. – 31.12.2020.

Uzavření Městského úřadu
o Vánocích

TRAFIKA PETR KUNC
ROKYTNICE

NABÍZÍ:
q Nástěnné a stolní kalendáře, diáře na rok 2021
q Školní a kancelářské potřeby
q Krmivo pro psy, kočky, ptactvo
q Vánoční dekorace, pohledy, přání
q Vánoční balicí papír, drobné dárky

Manželé Kuncovi přejí všem svým zákazníkům klidné 
prožití vánočních svátků a hodně zdraví v novém roce.

Příjemné vánoční svátky a pevné
zdraví za celý tým ordinace přeje 

MUDr. Vošvrda

Investiční akce města v r. 2021

  I  přes  letošní  finančně  složitou  situaci  se  vedení  města  
rozhodlo  využít  získané  dotace  na  dvě  významné  investiční 
akce. První z nich je oprava místní komunikace a její rozšíření 
v prostoru před zdravotním střediskem, která je v tomto úseku 
pro průjezd velmi úzká a neumožňuje tak obousměrný provoz. 
Projekt dále počítá se stavbou nového tělesa chodníku a zřízení 
9 parkovacích míst pro pacienty. U tohoto projektu již byl vy-
brán zhotovitel, kdy výběrové řízení vyhrála spol. M-SILNICE 
a.s. Jičín s nabídnutou cenou 1 926.846,34 Kč vč. DPH. Stavba 
bude zahájena v jarních měsících roku 2021. Stavba je spolufi-
nancována z rozpočtu Ministerstva pro místní rozvoj ČR.

  Druhá náročnější stavba v předpokládané hodnotě 4,7 milio-
nu korun vč. DPH, kde ještě nebyl dodavatel vybrán, má název 
„Rekonstrukce  chodníků  a  modernizace  veřejného  osvětlení 
v ulici Horská v Rokytnici v O.h.“. Jejím cílem je rekonstrukce 
a rozšíření stávajících chodníků z druhé poloviny 90. let minu-
lého století na šíři od 1,5 do 2 metrů v úseku od Mateřské školy 
až po ulici Severní. Současně přibudou osvětlené přechody pro 
pěší. Součástí projektu je i obnova veřejného osvětlení vč. vý-
měny kabelového vedení v  tělese chodníků a navýšení počtu 
světelných  bodů.  Projekt  bude  spolufinancován  z  prostředků 
EU - Evropského fondu pro regionální rozvoj, Integrovaného 
regionálního  operačního  programu  v  rámci  18.  výzvy MAS 
Sdružení SPLAV – Ekologická a bezpečná doprava. Stavba by 
měla probíhat od dubna do konce srpna 2021. 
   Město jako investor obou akcí se omlouvá za některá omezení 
pro chodce i motoristy po dobu výstavby. Odměnou pak bude 
mimo dalšího více než 650 m obnovených chodníků v centru 
města.                                Petr Hudousek, starosta



Distanční 
vzdělávání v ZŠ 
Rokytnice v O.h.

  Na  jaře  roku  2020  
nastal  celosvětový  pro-
blém  s pandemií  nemoci 
Covid  -  19.  V rámci  mi-
mořádných  opatření  byly 
od  11.  3.  do  25.  5.  2020 
uzavřeny  základní  ško-
ly.  Tato  skutečnost  velmi 
ovlivnila  výuku  a  celkový 
chod  všech  školských  za-
řízení.  Školy musely  přejít 
na distanční vzdělávání.  
  Naše  škola  používala 
již  několik  let  informační 
systém Škola  online,  proto 
pro  učitele  nebyl  problém 
se s rodiči i žáky všech tříd 
spojit okamžitě po uzavření 
škol a zadávat domácí prá-
ci  v  tomto  systému.  Důle-
žitou  formou  distančního 
vzdělávání  je  online  vý-
uka.  Od  začátku  školního 
roku  se  žáci  učili  pracovat 
v Microsoft Office 365, je-
hož  verzi  A3  jsme  zakou-
pili  již  v září  2019.  Proto 
jsme  v  naší  škole  mohli 
přejít  na  online  vzdělávání 
žáků 3. – 9. ročníku v rámci 
aplikace  TEAMS  poměrně 
velmi brzy. 
  Zdokonalovat se v oblas-
ti  IT museli  i  učitelé.  Pro-
tože přechod na online vý-
uku  proběhl  velmi  rychle, 
naučili  se  řadu  dovedností 
přímo  v  praxi.  K  rozšíření 
jejich dovedností vedl i os-
mihodinový online kurz pro 
práci  v Microsoft  Office, 
kterého  se  v  červnu  účast-
nili  všichni  pedagogičtí 
pracovníci.  Díky  dotaci 
z MŠMT mohla škola v říj-

nu  doplnit  vybavení  k  IT 
výuce.  Byly  nakoupeny 
notebooky a licence na vý-
ukový software. 
  Na  přechod  k  distanční-
mu vzdělávání při zavedení 
mimořádných  epidemio-
logických  opatření  v  říjnu 
jsme  tedy  byli  poměrně 
dobře  připraveni.  Pedago-
gové  i  děti  využili  svých 
zkušeností z jarního období 
a do online vzdělávání pře-
šli  ve  většině  případů  bez 
větších problémů. Postupně 
se do online výuky zapojily 
všechny  ročníky. V  průbě-
hu podzimního distančního 
vzdělávání proběhlo v celé 
škole  téměř  500  online  
výukových hodin.
  Samozřejmě  se  objevily 
i  nějaké  technické  problé-
my.  Ty  se  však  díky  obě-
tavé  práci  správce  IT  sítě 
pana  Štefka  a  zástupce  ře-
ditele  školy  pana  Rückera 
podařilo  úspěšně  zvlád-
nout.  Velký  dík  patří  také 
učitelům,  pro  které  bylo 
období distančního vzdělá-
vání  obtížnější,  než  by  se 
na první pohled zdálo.
  Poděkování  si  zaslouží 
také  rodiče,  kteří  pomáha-
li  učitelům  a  svým  dětem 
zvládnout  tuto  neobvyklou 
situaci.

Zdeněk Dušek
ředitel

ZŠ Rokytnice

Aktuální informace o dění
ve škole naleznete na webových stránkách 

zs.rokytnice.cz

MŠ Rokytnice
A Vánoce budou!!

  Naše  školka  vydržela. 
Drobné  problémy  se  nám 
sice  nevyhnuly,  ale  s  vel-
kým  nasazením  všeho  per-
sonálu  jsme  provoz  zvládli 
a nemuseli zavírat. Děkuje-
me  rodičům,  kteří  si mohli 
své  děti  nechat  doma.  Pro-
jevili  ohleduplnost  nejen 
k  sobě  a  svým  dětem,  ale  
i k učitelkám.
  A  co  ty  Vánoce?  Po  
dvanácti letech trvání tradi-
ce  vánočního  setkávání  se 
letos akce neuskuteční. Je to 
smutné,  ale  nějak  s  tím  vi-
rem musíme zatočit. 
  Pro  připomenutí  minu-
lých  let  budou  na  náměstí  
v  oknech  bývalé  spořitel-
ny  vystaveny  některé  foto-
grafie.  Přijďte  se  podívat, 
jak  se  v  čase  mění  naše 
rokytnická  „svatá  rodina“. 
Předpokládám,  že  někte-
ří  se  ani  nepoznají.  Urči-

tě  ale  vzpomínání  přivolá  
vánoční  náladu.  Když  se 
nemůžeme  setkat  osobně, 
tak to přijměte jako vánoční 
přáníčko od dětí.    Nenech-
te  si  zkazit  sváteční  náladu 
a  dle  možností  prožijte 
šťastné Vánoce.

VŠICHNI BUDEME 
MÍT VÍCE ČASU PRO 

SEBE VZÁJEMNĚ, PRO 
DĚTI I NAŠE 
PRARODIČE.

KRÁSNÉ, KLIDNÉ 
A POHODOVÉ 

VÁNOCE
PŘEJÍ VŠICHNI

Z MATEŘSKÉ ŠKOLY.
Vaše školička (Gall.)



Vážení čtenáři, 
  přinášíme  vám  zprávu 
o  dění  a  průběhu  transfor-
mace  pobytového  zařízení 
DOMOV NA STŘÍBRNÉM 
VRCHU  v  Rokytnici  v  Or-
lických  horách  (dále  jen 
DNSV).  Zařízení  je  zapoje-
no do transformačních kroků 
v návaznosti na koncepční ře-
šení kvality a dostupnosti so-
ciálních  služeb  Ministerstva 
práce  a  sociálních  věcí  ČR. 
DNSV  se podílí na praktic-
kém provedení  transformace 
a  deinstitucionalizace  soci-
álních služeb. V této souvis-
losti byly v minulém období 
v  Domově  úspěšně  realizo-
vány  a  vyúčtovány  dva  ev-
ropské  projekty.  Deinstitu-
cionalizace  je  vnímána  jako 
proces,  kdy  dochází  k  pře-
chodu od ústavní péče u osob 
se  zdravotním postižením či 
chronickým  duševním  one-
mocněním  k  péči  poskyto-
vané  v  přirozeném  prostře-
dí.  Cílem  je  zkvalitnit  život 
těmto lidem a umožnit jim žít 
běžný život srovnatelný s ži-
votem  jejich vrstevníků,  lidí 
v běžné komunitě. Struktura 
a  provoz  sociálních  služeb 
jsou  primárně  orientovány 
na  potřeby  klientů  služeb 
a jejich sociální začleňování, 
klienti  nejsou  vystavováni 
institucionalizaci.
  V  dubnu  2020  DNSV  
zahájil  nový  evropský  pro-
jekt s názvem „Cesta ke kva-
litě 1“, číslo projektu: CZ.03
.2.63/0.0/0.0/19_098/001507
1. Projekt navazuje na před-
chozí  evropské  projekty. 
Cílem  je  zvyšovat  kvalitu 
poskytovaných  sociálních 
služeb,  přinášet  nové  pohle-

dy a podporu v  rámci  trans-
formace pobytových zařízení 
sociálních  služeb.  Do  pro-
jektu  jsou zapojeny všechny 
registrované  sociální  služby 
DNSV – Domov pro osoby se 
zdravotním  postižením,  Do-
mov  se  zvláštním  režimem, 
Chráněné  bydlení,  Sociální 
rehabilitace. V projektu jsou 
plánovány 2 klíčové aktivity 
KA1  Systém  komunikace, 
a KA2 Hranice práv a ústav-
ní prvky. Dále jsou v projek-
tu realizovány vzdělávací ak-
tivity, workshopy, supervize, 
práce s klienty v přímé péči 
k  procesu  přechodu  do  slu-
žeb  s  nižší  mírou  podpory. 
Ukončení  realizace  projektu 
„Cesta ke kvalitě 1“ je pláno-
váno k 31. 3. 2022.
  O  průběhu  projektu  Vás 
budeme  i  nadále  informo-
vat  formou  článků  v  tisku 
a na našich webových strán-
kách www.uspro.cz .
  Na  závěr  je  třeba  zmínit, 
že v současné době je projekt 
ovlivněn  nepříznivou  epide-
miologickou situací, řešenou 
mimořádnými  opatřeními 
vlády.  Tato  situace  a  souvi-
sející,  nutné  naplňování mi-
mořádných opatření a řešení 
rizikových situací, samozřej-
mě ovlivňují  i  samotný prů-
běh  projektu.  Proto,  i  přes 
veškerou  naši  snahu,  jsou 
některé  aktivity  přesouvány 
na náhradní  termíny, nicmé-
ně  pevně  věříme,  že  účel, 
cíle a dopady projektu budou 
dosaženy v předpokládaném 
rozsahu.

Zpracovala:
Mgr. Eva Fremuthová, MBA, 

ředitelka DNSV

DOMOV NA STŘÍBRNÉM VRCHU
v Rokytnici v Orlických horách

úspěšně pokračuje v krocích transformace

q Foto: archiv Mateřské školy Rokytnice v O.h.



  Letošní rok je rokem podiv-
ností,  které  se  nám  promítají 
do všeho, čím žijeme. Po mno-
ha  letech  se  letos  nekoná  ani 
tradiční oslava Mikuláše v Ro-
kytnici  spojená  s  rozsvícením 
vánočního  stromu  na  náměstí. 
Dovolte  mi  Vám  alespoň  při-
pomenout,  jak  tato  akce  vzni-
kala a jak se postupně rozvíjela 
v  opravdu  velkou  a  navštěvo-
vanou podívanou.
  Na  úplné  počátky  se mi  již 
těžko  vzpomíná,  protože  v  té 
době  jsme  ještě  elektronickou 
dokumentaci  neměli.  Tuším 
ale, že někdy v roce 2004 jsme 
my, pracovníci městské kultury 
(L. Vávra, P. Barvíř a V. Jirou-
tová),  začali  chodit  do  školní 
jídelny,  kde  jsme  vytvářeli 
dětem  mikulášskou  atmosféru 
a  rozdávali  nadílku.  Odpoled-
ne pak měly děti ve škole sou-
těže s mikulášsko - čertovskou 
tématikou. Nevím, zda již teh-
dy  se  to  nazývalo Mikulášské 
zápolení,  ale  v  následujících 
letech pak určitě ano. Napadlo 
nás spojit síly s místní školou, 
město  i  škola  přispěly  svým 
dílem,  a  vznikla  myšlenka 
přemístit  nadílku  na  náměs-
tí  a  u  toho  rozsvítit  i městský 
vánoční  strom.  Pomaličku 
jsme k tomu přidávali i nějaký 
ten kulturní  program  (zpívání, 
živý  betlém,  atd.)  a  samozřej-
mě  i  stánky  s  občerstvením. 
V  té  době  totiž  v  Rokytnici 
ještě nebyly vánoční jarmarky, 
tak  jsme  chtěli  lidem  navodit 
vánoční pohodu alespoň takto. 
  Od  počátku  našich  miku-
lášských  akcí  byli  důležitou 
součástí  i  koně.  Úplně  první 

vezl  Mikuláše,  čerty  a  anděla 
na  náměstí  v  kočáře  nezapo-
menutelný Ing. Dušan Divíšek.  
Naposledy to bylo v roce 2007. 
Potom nás Dušan bohužel na-
vždy  opustil.  Jeden  rok  jel 
s mikulášským  spřežením pan 
Fajgl  z Končin, v  letech 2010 
a  2011  přijeli  udělat  úžasnou 
show pánové a dámy z Centra 
chovu  slezského  norika  z  Pě-
čína pod vedením Josefa Svo-
body. Tehdy jsme, protože dů-
ležitými aktéry byli vždy koně 
a taky pro stále větší „rozsah“, 
nazvali akci Velká mikulášská.
  Rok  2011  byl  významný 
i  tím,  že  jsme  poprvé  usku-
tečnili  na  zámeckém  nádvoří 
vánoční  jarmark. Krásný,  tvo-
řený se srdcem na dlani mnoha 
rokytnickými  dobrovolníky. 
A  náš  advent  byl  hned  bohat-
ší. Zajímavostí je, že pro tento 
první  jarmark  vznikl  i  popu-
lární Sbor z hor. Tenkrát  jsme 
ho ale na pozvánkách nazývali 
„Betlémští muzikanti“.
  V  roce  2012  se  Velká  mi-
kulášská  dočkala  další  velké 
změny.  Obohatili  jsme  po-
řadatelskou  partu  a  začali  si 
psát  vlastní  scénáře,  které  se 
vždy  inspirují  nějakou  českou 
čertovskou  pohádkou  či  pří-
během.  A  co  hlavně?  V  roce 
2012 vyjela poprvé na náměstí 
andělská  jízda.  Dodnes  všemi 
žádaná  a  obdivovaná. Členům 
Sportovního  klubu Wiyrhanea 
za  ni  patří  veliký  dík.  Každý 
rok  se  snaží,  aby  byli  krás-
nější,  třpytivější  a  sehranější. 
A  zlepšují  se  nejen  oni.  Par-
ta  čertů  a  andělů  se  rozrostla 
na téměř 40 osob a náš Miku-
láš  má  skoro  každým  rokem 
stále  zdobnější  a  dokonalejší 
oděv. Přidala se světelná show, 
hudební  doprovod  pro  všech-
na  vystoupení  a  samozřejmě 
zůstalo  i  slavnostní  rozsvícení 
vánočního stromu. O to všech-
no se od roku 2012 stará Pepa 
Mertelík. Sladká a ovocná na-
dílka  pro  děti  je  financována 
Městem Rokytnice v O.h.
  Pro  zajímavost  si  dovolím 
ještě malé ohlédnutí za našimi 
scénaři,  které  v  sobě  všechny 

nesou  kousek  českých  pohá-
dek. Tak tedy v roce 2012 lezli 
čerti k překvapení všech z pro-
stor  pod  kašnou  a  andělskou 
jízdu  volal  na  pomoc  městu 
pan starosta  z „městského roz-
hlasu“.  Tehdy  také  naposledy 
přijel Mikuláš a jeho doprovod 
na  koňském  povozu  (Tomáš 
Hubený a Ludva).
  V  roce  2013  vychází  Luci-
per  z  osvědčeného  pekla  pod 
kašnou, aby na Rokytnici uvr-
hl  pekelnou  kletbu.  Následně 
se  objeví  osvětlený  archanděl 
na věži kostela a povolá na po-
moc nebeské jezdce. 
  V  roce  2014  jsme  se  inspi-
rovali pohádkou Anděl Páně 1, 
peklo pod kašnou poslouží Lu-
ciperovi a jeho vnadné čertici. 
Mikuláš  s  anděly  přicházejí 
na náměstí poprvé pěšky. 
  Scénář  2015  byl  inspirován 
pohádkou  S  čerty  nejsou  žer-
ty,  a  to  včetně  známé pekelné 
váhy.  V  pekle  na  podiu  hraje 
pohledný čert živě na elektric-
kou kytaru a peklo pod kašnou 
je z důvodu oprav navždy uza-
vřeno. 
  V  roce  2016  přidáváme 
na  začátek  programu  ohňo-
stroj, na scénu nakráčejí faleš-
ní  andělé  a Mikuláš,  v  jejichž 
kostýmech se ukrývají zlí čerti, 
namísto andělské jízdy přijede 
ta  pekelnická  včetně  pekel-
ného  vozu. Ale  nakonec,  díky 
všímavým  lidem z  davu,  kteří 
léčku  prohlédnou,  vše  dobře 
dopadne.
  V  roce  2017  jsme  si  půjčili 
motiv  z  nové  pohádky Anděl 

Páně  2,  tedy  jablíčko  z  ráje 
a  potrestaného  anděla  a  čerta, 
kteří spadli právě do městečka 
Rokytnice. 
  V ročníku 2018 jsme použi-
li  pohádku  Zapomenutý  čert, 
tedy zapomenutý přímo v kan-
celáři pana starosty, kde ho ze 
skříně  vymete  nikdo  jiný,  než 
pracovitá  uklízečka.  Tehdy 
poprvé ve scénce zazní z věže 
kostela  i  tři  nové  rokytnické 
zvony.
     Poslední Mikulášská v  roce 
2019  se  inspirovala  pohádka-
mi Čert a Káča, Anynka a čert 
a  Peklo  s  princeznou.  Na  ná-
městí dokonce vznikla pekelná 
putyka,  kde  čerti  pili  pálenku, 
hráli  v  kosti  a  pekelný mariáš 
(tehdy ještě mohli).
  Jisté  je,  že  všechny  roční-
ky dopadly dobře a Rokytnice 
byla vždy od zlých mocí osvo-
bozena. Jen letos jsme si nějak 
neporadili.  Není  v  silách  an-
dělské jízdy vyhnat z městečka 
koronavirus  a  všechna  vládní 
opatření. Ale nezoufejte. Nový 
scénář už se píše (třeba na téma 
Taneček přes dvě pekla?),  tro-
chu  si  od  všeho  odpočineme 
a  za  rok  určitě  všechny  zlé 
i  dobré  mocnosti  vyrazí  opět 
do rokytnických ulic pro radost 
všech. Protože radost potřebu-
jeme ze všeho nejvíc. 

Vlaďka Jiroutová,
Městské informační 
a kulturní středisko

Foto z archivu pořadatelů: 
Ch. Trejtnarová, JKO, 

L. Kánský

Velká mikulášská v Rokytnici své sedmnáctiny neoslaví



  Houby  určené  k  zavařování  povaříme  asi  5  minut 
ve slané vodě. Po vychladnutí je plníme do malých za-
vařovacích  sklenic  a  zalijeme  sladkokyselým nálevem. 
Podle mne je zbytečná ... (tajenka hřebenovky), protože 
takto upravené houby se mi nezkazily ani po třech letech.

ZEMĚPISNÁ HŘEBENOVKA

HOUBY JÍST ČI NEJÍST
12. DÍL

  1. Krátký fejeton
  2. Odplata za provinění
  3. Londýnská řeka
  4. Hrací list
  5. Soused Dominikánské rep.
  6. Školní potřeba
  7. It. ostrov (blízko Neapole)
  8. Vpředu
  9. Velký suchozemský ještěr
10. Hl. m. Horních Rakous
11. Polské město ve Slezsku

Přesmyknutím výrazů 1, 2, 4, 6, 8, 9 dostanete zeměpis-
né názvy (zpřeházeně): stát na Arabském poloostrově, 
hl. město Angoly,  soused  Indie,  italský přístav, hl. m. 
Lichtenštejnska, bulharský přístav.

Přesmyknuté výrazy pak doplňte do hřebenovky.
(Ukázka: potřeba hokejisty – brusle
    hl. m. Belgie – Brusel)

Stanislav Lank
Znění tajenky na str. 14



Náš rozhovor
S FRANTIŠKEM ŽATEČKOU

Už je tomu 30 let od vydání 
prvního Horského Kurýra 
- Regionálního měsíčníku 
pro Rokytnici a okolí. Na-
padá mě otázka, kdo vlast-
ně za tímto počinem stojí? 
Po nedlouhém pátrání jsem 
zjistila, že můj dědeček, 
PaedDr. Mgr. František Ža-
tečka. Pojďme se tedy podí-
vat, jak to všechno začalo. 

Víš, že od vydání prvního 
čísla uplyne právě třicet let?
  Nechce  se mi  to  ani  věřit, 
máš pravdu, ale je to tak. Ani 
jsem na to nepomyslel. Po 23 
letech mého působení ve funk-
ci  ředitele  a  učitele  Základní 
školy v Pěčíně jsem se v roce 
1990 přestěhoval do Rokytni-
ce. Bylo  krátce  po  Sametové 
revoluci a ve společnosti vlád-
la krásná nálada. Všichni jsme 
věřili, že naše země, po pádu 
komunismu,  už  bude  jenom 
vzkvétat,  lidé  se  budou  mít 
rádi a především, že z republi-
ky zmizí „naši dočasně umís-
tění  ochránci“  –  statisíce  nic 
nedělajících sovětských vojá-
ků, důstojníků a jejich nafintě-
ných manželek. Nějaký čas to 
ještě trvalo, ale pak přišel den, 
kdy  Rokytnici  v  Orlických 
horách  opustil  poslední  so-
větský voják, poslední  sovět-
ský  tank. Myslím,  že  to bylo 
8.  března  1991.  V  Rokytnici 
těch  „ochránců  naší  země“ 
prý bylo víc, jak rokytnických 
obyvatel. Vyjadřovat  se  o  je-
jich pobytu zde u nás na úpatí 
Orlických hor by byl ale „jiný 
šálek  čaje“  a  o  tomhle  asi 
v našem rozhovoru nepůjde.

Jak jsi tedy přišel na my-
šlenku začít vydávat tento 
měsíčník?
  Nebyl  jsem  sám.  Pepa 
Bahník  z  Pěčína,  učitel  SPŠ 
v  Rychnově  n.  K.  a  Fanda 
Grulich,  učitel  hudby  zde 
v Rokytnici byli mí dlouhole-
tí  kamarádi od konce 60.  let. 

Hráli  jsme  v  Pěčíně  ochot-
nické divadlo, psali divadelní 
hříčky,  písně,  založili  kapelu 
M–club,  točili  neprofesionál-
ní filmy a byli ostře  sledová-
ni  komunistickými  šmejdily 
a  udavači.  Ti  se  starali  o  to, 
aby  okresní  komunističtí 
„mocipáni“  byli  informováni 
o  všem,  co  děláme  v  kultuře 
a co by mohlo, nevěděli jsme 
komu, škodit. To nám dávalo 
docela  zabrat.  Mne  to  stálo 
v  70.  roce  dokonce  zbavení 
funkce  ředitele  základní  ško-
ly  v  Pěčíně.  Byl  v  nás  třech 
jakýsi „tvůrčí náboj“, zkrátka 
chtěli jsme „tvořit“! 

Co dalšího jste ještě společ-
ně tvořili? 
  V  roce 1970  jsme  s Pepou 
Bahníkem napsali autorské di-
vadlo „RECITÁL PRO TUH-
LE  PARTU“.  Bylo  to  dvacet 
našich  autorských  písní  ur-
čených  pro  naše  „Divadýlko 
u  Františka“  v  Pěčíně,  které 
jsme  vytvořili  dávno  před 
vstupem  spojeneckých  vojsk 
v  roce  1968. Písně  byly  spo-
jené  jednoduchým  spojova-
cím dějovým textem v úhled-
né  dílko.  Premiéra  měla  být 
na Vánoce 1970 v Pěčíně, ale 
„soudruhům“  na  Okresním 
výboru KSČ v Rychnově nad 
Kněžnou vadily některé texty 
písní. Nedali  jsme se a skon-
čili  s nahrávkou celého pořa-

du až na Ministerstvu kultury 
v Praze. Když jsme jim ji pus-
tili,  tak  se  jenom  smáli  a  ří-
kali:  „To  bychom  ale  museli 
zakázat i Lucernu v Národním 
divadle.  A  okamžitě  poslali 
telegram  vedoucímu  odbo-
ru  kultury  Krajského  úřadu 
v Hradci Králové p. Lember-
kovi  a  ten, docela  rozzuřený, 
nám  povolil  sehrát  o  Váno-
cích pouze 2 představení a je-
nom v Pěčíně! A my už měli 
nasmlouváno  řadu představe-
ní po celém okrese. Bohužel, 
nic  z  toho  nebylo. A  protože 
v Praze bylo pozdě večer, ne-
chali nás na tom Ministerstvu 
přespat. Byli to pašáci a hlav-
ně – nebáli se!! 
  Po  několika  letech  mě 
v Rokytnici v Hotelu Orličan 
oslovil  náhodně  při  obědě 
ideologický  tajemník  Okres-
ního  výboru  strany  Szyman-
ski:  „Soudruhu,  jak  žiješ? 
To  víš,  tenkrát  byla  taková 
(z……á,  pozn.  autora)  doba, 
mohli  byste  to  teď  („Recitál 
pro  tuhle  partu“)  nabídnout 
Čs. rozhlasu.“ 
  Už  nevím,  kam  jsem  ho 
tehdy  poslal.  Okresní  výbor 
KSČ  v  Rychnově  nad  Kněž-
nou rozbil (z nejapných důvo-
dů)  výborný  vesnický  ochot-
nický divadelní soubor (který 
nesměl dál existovat) a já teh-
dy málem musel odejít z kan-
torského  povolání.  Měl  jsem 
již  rodinu  a  musím  říct,  že 
jsem  se  bál.  Na  druhou  stra-
nu ale musím zmínit, že jsem 
byl jako kantor hodnocen ve-
doucími  pracovníky  odboru 
školství Okresního národního 
výboru  velmi  dobře  a  ti  mi 
pomohli se v kantořině udržet.
  Byla to krutá doba, na kte-
rou se už ale spousta lidí nepa-
matuje,  poněvadž  ji  nezažila 
a je to pro ně něco, co možná 
bylo  anebo  taky  nebylo. Ale 
to  je  vlastně  jiná  záležitost. 
Trochu  jsem  se  víc  zamyslel 
a rozpovídal. Chtěli jsme totiž 
založením  Horského  kurýra 
trochu  více  zviditelnit  tuhle 
část Orlických hor, která kro-
mě Skiinterkritéria v Říčkách 
byla jaksi trochu „zapomenu-
ta“. 

Bylo to od Vás tří odvážné 
rozhodnutí začít vydávat 
noviny. Měl s tím někdo 
z Vás zkušenosti? 
  Nikdo.  Neměli  jsme  ani 
žádné  speciální  potřeby  a  ty-
pografické  pomůcky.  Měli 
jsme  akorát  „prázdné  ruce“. 
Několik  základních  rad  jsme 
ale  ochotně  dostali  od  šéf-
redaktorky  Aleny  Kučerové 
z Orlického týdeníku.
  V  začátcích  jsme  tiskli 
v  soukromé  tiskárně  ZETKA 
(Záveský a Kňourek) v Hrad-
ci  Králové.  První  výtisky 
Horského kurýra měly 8 stran 
a  stály  2 Kč.  Pro  nás  byl  ale 
Hradec Králové  daleko  hlav-
ně kvůli korekturám. Tak jsem 
později  navštívil  tiskárnu 
UNIPRINT  v  Rychnově  nad 
Kněžnou,  jejíž  vedoucí  byli 
naši známí. Dostal jsem další 
radu,  a  to  speciální  novinář-
skou tiskovinu pro tvoření tzv. 
„špíglu“.  To  byl  redaktorský 
výtvor, bez kterého by noviny 
nemohly být v tiskárně vytiš-
těny. Sazeči už tehdy v tiskár-
nách  novin  nebyli,  základem 
byl  počítač.  Dnes  už  vlastně 
vše  tvoří  na  počítači  sám  re-
daktor  a  odeslané  podklady 
přijdou do tiskárny co možná 
nejvíc  připravené.  S  přecho-
dem  do  UNIPRINTU  se  vý-
razně zlepšila výtvarná podo-
ba  Horského  kurýra  a  počet 
stran se změnil na 16.
  Ale my před třiceti lety po-
čítač neměli, ani jsme na něm 
nikdy – ač všichni tři učitelé – 
nepracovali, ani nebyli do prá-
ce s ním zasvěceni. Takže prv-
ní  zprávu  jsem psal  v Pěčíně 
na Místním národním výboru 
u  tehdejšího  starosty  Václa-
va  Divíška.  Psal  jsem  totiž 
na psacím stroji všema deseti 
(výbava z vojny), tedy rychle. 
Ale na počítači se píše trochu 
jinak  než  na  stroji.  Jen  jsem 
na počítači začal psát, starosta 
mi  říká:  „Netluč  do  toho  to-
lik!“  To  byla  první  odlišnost 
mezi  oběma  přístroji.  To  se 
ještě  několikrát  opakovalo, 
ale pak jsem si zvykl.

Jak jste si rozdělili prá-
ci ohledně tvoření novin 



po překonání problému 
s tehdejšími novými techno-
logiemi?
  J.  Bahník  a  F.  Grulich  se 
starali o shánění a tvorbu pří-
spěvků, já se věnoval už finál-
nímu „zaškatulkování“ každé-
ho příspěvku do tzv. „špíglu“, 
což  byl  jakýsi  slepý  obrázek 
každé  stránky.  Po  zpracování 
a označení všech článků, tedy 
celého Horského kurýru a při-
dání  fotografií,  byly  noviny 
připraveny k předání do rych-
novské  tiskárny  UNIPRINT. 
Vše  jsem  nahrál  na  disketu 
a  zavezl do  tiskárny.   Ta  teh-
dy  sídlila  vedle  garáží  MěÚ 
v  Rychnově  nad  Kněžnou. 
Odborný  pracovník  s  pomo-
cí  „špíglu“  všechny  články 
a fotky „nalil“ do příslušných 
„chlívečků“ ve  špíglu  a  já už 
jen přijel za 2-3 dny udělat ko-
rektury. Tím naše práce konči-
la a za několik dalších dní byl 
Horský  kurýr  na  světě  a  při-
pravený  v  několika  okolních 
obcích k prodeji. 

Jak jste sháněli příspěvky? 
  Po čase jsme dali dohroma-
dy  redakční  radu  (RR),  která 
nám  pomáhala  některé  pří-
spěvky  obstarávat.  Byli  v  ní 
M.  Chmelařová,  P.  Grulicho-
vá (později Vnenková), ta tvo-
řila výtvarně a nápaditě hezké 

kreslené  vtipy,  V.  Dušková,  
J.  Macáková,  Vl.  Bureš,  M. 
Štefek,  J.  Bahník,  F.  Grulich 
a  já.  Později  přibyla  ještě 
Ing.  Šárka  Rozsívalová,  Jiří 
Koblása  a  Karolina  Gallová. 
Po našem odchodu z redakční 
rady  se  šéfredaktorkou  stala 
Ing. Vladimíra Jiroutová. Ná-
klad  byl  600  výtisků  a  cena 
5,-, později 6,- Kč.
  Členové RR se s přibývají-
cími lety obměňovali. Nevím, 
kdo nyní v RR Horského ku-
rýru  je,  ani  jak  vypadá  jeho 
současná  tvář,  nikdo  mi  ho 
neposílá. 

Jak na onu dobu před třiceti 
lety vzpomínáš?
  Byli jsme tehdy ještě doce-
la mladí a tahle činorodá práce 
nás naplňovala. Ale byla to je-
nom jedna část našich zájmů, 
s kterými jsme žili dál a které 
nás  obohacovaly.  To  bychom 
se  ale  dostali  jinam,  na  jiný 
„dvoreček“. 
  Všechny Horské kurýry, až 
do mého  odchodu  z  redakce, 
mám svázané. Je to úctyhodný 
balík. 

Jsem rád,
že Horský kurýr jede dál. 

Děkuji Ti za rozhovor 
a přeji pevné zdraví. 

Anežka Koukolová

q Na  fotografii  z  roku  2006:  zleva:  Josef Bahník,  František 
Grulich, František Žatečka - před neratovským kostelem.

Malý  Pepíček  píše  dopis  Ježíškovi:  „Milý  Ježíšku,  nutně  
potřebuji bratříčka, tak Tě hodně prosím, nějak to zařiď a po-
šli mi ho na Vánoce pod stromeček.“ Ježíšek neváhá a ihned 
odepisuje. Pointu vtipu si již musíte vyluštit v této křížovce.

HLÁSKOVÁ KŘÍŽOVKA

VÁNOČNÍ KŘÍŽOVKA

VODOROVNĚ: A. Zastarale „hlupák“, město ve Španělsku. 
– B. DRUHÝ DÍL TAJENKY. – C. Pročistiti přes řešeto, hra-
decká hudební skupina. – D. Africký kmen v Etiopii, nevelcí 
kopytnatci, v esperantu „lak“. – E. Jméno herečky Vránové, 
koupací nádoba, podnožník. – F. Dětsky „ležet“, korálový ost-
rov, chemický prvek. – G. Zpěvohra, části cyklistického závo-
du. – H. Velký pes, podnik v Liberci. – I. Výpustka, římský-
mi číslicemi 3501. – J. Stupeň výkonnosti v judu, chemická 
značka antimonu, označení ruských letadel Antonov, částice 
elektricky nabitá. – K. Kosmetický přípravek, oranžovník.  - 
L. Pak, patřící primátovi. – M. Město v Čadu, SPZ Pardubic, 
značka miliampéru, vojenský útvar. – N. Slovenská předlož-
ka, lehoučký vánek, anglicky „všechno“, závodní organizace 
(zkr.). – O. Svatební květina, římskými číslicemi 2499.

SVISLE: 1. Madridské muzeum, jméno hlasatelky Čechové, 
cestovní doklad. – 2. Popěvek, antilopa, menší tok. – 3. Při-
vlastňovací zájmeno, trvalé ustanovení do funkce (zastarale). 
– 4. Ranní vláha, předložka, pohodný, český herec. – 5. Uždi-
bovat, aneb, lahodný pokrm. – 6. Česká řeka. – 7. Francouz-
sky „přítel“, šachová prohra. – 8. Značka pro kalorii, souhlas. 
– 9. Trhavina.  – 10. Druh oblečení,  dřívější  prodejna  elekt-
rospotřebičů v Rychnově n.Kn.,  zastarale  „omámení“. – 11. 
Letopis, snad, cizí mužské jméno, bojová látka. – 12. Depo, 
PRVNÍ DÍL TAJENKY. – 13. Platidlo Mauretánie, slovenská 
předložka,  zapískání.  –  14.  Srdečnice,  provinění,  slovenské 
přirovnání.

NÁPOVĚDA: A – CAMAS, D – RAJA, H – LIKOV, J – ION, 
K – NAPHA, N – ALL, 7 – AMI, 13 – UKKIA.

Vladimír Čihák, Znění tajenek na str. 14



  V květnovém vydání Horského kurýra jsme přiblížili čtenářům 
stavbu víceúčelového sálu v Pěčíně. Nastínili  jsme problémy, se 
kterými  se  zhotovitel  -  spol.  STYLBAU  Hradec  Králové  s.r.o. 
a investor musel vypořádat.

žaluzie krčMář
 Žaluzie všech druhů, typů a provedení
 Termotěsnění do oken a dveří
 Termoizolační dvojskla
 Sítě proti hmyzu do oken a dveří
 Termorolety plastové i hliníkové
 Garážová vrata, markýzy a rimini
 Bezpečnostní dveře zámky štíty a závory

www.zaluziecz.cz
e-mail: clona@tyhan.cz

Firma:  465 612 077
Mobil:  602 412 012
Privat:  
465 612 602

564 01 žaMBerk
SNP 1348

Výstavba víceúčelového 
sálu v Pěčíně

  Potrápila nás spodní voda, a tak zhotovitel musel mimo projekt 
provést zvláštní odvodnění stavby, stavba si vyžádala i překládku 
telefonního kabelu a vodního toku. Problémy byly i se spodní vo-
dou při budování jímky na odpadní vody. Potíže se vyskytly před 
dodáním  vzduchotechnické  jednotky  a  tepelného  čerpadla.  Zde 
bylo na základě vyjádření povolujících orgánů a dodavatelů vzdu-
chotechnické  jednotky a  tepelného čerpadla doporučeno provést 
změnu  parametrů  a  výkonu  z  důvodu  změny  nařízení Evropské 
unie.  Protože  jde  o  prostor,  který  bude  využíván  veřejností,  byl 
investor nucen přistoupit na úpravy vzduchotechniky a tepelného 
čerpadla dle nařízení EU a vyvarovat se problémům při kolaudač-
ním řízení. Tyto změny, jiné provedení vzduchotechnické jednotky 
a jiné provedení jednotky tepelného čerpadla způsobily navýšení 
ceny. Zhotovitel dodržel termín dokončení díla, kromě pokládky 
dřevěné podlahy,  která  z  důvodu vyšší  vnitřní  vlhkosti  vzduchu 
nebyla  doporučena.  Takže  celý měsíc  v  dokončené  stavbě  byly 
v provozu vysoušeče vzduchu. Objekt je vytápěn tepelným čerpa-
dlem a vzduchotechnikou s ohřevem vzduchu. Je zde bezbariérový 
přístup. Snahou zastupitelstva obce bude sál postupně dovybavit.

     Stavba byla 28. srpna 2020 předána objednateli – obci Pěčín. 
Byla provedena hluková zkouška a měření radonu, provedena ak-
tualizace Průkazu energetické náročnosti budovy, podmínkou bylo 
i nové vodorovné dopravní značení před budovou obecního úřa-
du, zajištění dokladů pro kolaudaci. Dne 27.10.2020 byla stavba 
za přítomnosti zástupce zhotovitele STYLBAU s.r.o., TDS spol. 
DABONA s.r.o., úspěšně zkolaudována.
   Víceúčelový sál byl vybaven novými stoly a židlemi, na kterých 
se podílel účelovou investiční dotací Krajský úřad Královéhradec-
kého kraje, odbor kanceláře hejtmana PhDr. Jiřího Štěpána, PhD. 
a dále se na vybavení sálu poskytnutou dotací podílel Dobrovolný 
svazek obcí Mikroregion Rychnovsko.

   Celá stavba víceúčelového sálu byla podpořena účelovou inves-
tiční dotací z dotačního fondu Královéhradeckého kraje - POV - 
Občanská vybavenost, veřejná prostranství a infrastruktura ve výši 
1 239 000,00 Kč.
   
   Zastupitelstvo se těší na zmír-
nění opatření covidové situace, 
aby mohl být sál otevřen a vy-
užíván.

Miroslav Petr, starosta obce



  V  minulém  vydání 
jsme  se  podívali  do  his-
torie  na  stavbu  prodejny 
v  Pěčíně. V  textu  se  ob-
jevila  chyba,  a  to  v  leto-
počtu  počátku  výstavby. 
Nebyl  to  rok  1947,  ale 
samozřejmě  správně  měl 
být  uveden  1974.  Re-
dakci  na  tuto  tiskovou 
chybu  upozornilo  hned 
několik  čtenářů.  Tímto 
se  omlouváme.  Na  dru-
hou stranu máme zpětnou 
vazbu  na  naši  redakční 
práci a těší nás, jak pozor-
ně čtenáři příspěvky čtou.

ZS

Stavba
prodejny
v Pěčíně

Oprava
letopočtu

„Dobrý  člověk,  i  když  zemřel,  žít  bude v myslích  těch, 
kteří ho znali a měli rádi.“
   Dne 15. 12. 2020 vzpomeneme 4. smutné výročí úmrtí 
našeho tatínka, bratra a švagra, pana Václava Vitvara.

S láskou stále vzpomínají
dcery Lenka a Věra s rodinami.

VZPOMÍNKA

  V měsíci červenci 2020 bylo 
spol. VAKSTAV  s.r.o.,  Jamné 
nad Orlicí, předáno staveniště 
na akci „ZTV pro čtyři rodinné 
domy, Pěčín“ - základní  tech-
nická vybavenost (voda, kana-
lizace, zemní kabelové vedení 
el. energie NN, veřejné osvět-
lení  a  komunikace)  v  lokalitě 
„Za školou“. Tato lokalita byla 
územním  plánem  schválena 
pro výstavbu  rodinných dom-
ků  za  podmínky  vyhotovení 
územní studie pro tuto  lokali-
tu. Územní studie byla v roce 
2017  dokončena  a  obsahova-
la  celou  lokalitu  za  školou. 
Po schválení územní studie se 
objevily  problémy  ve  vlast-
nictví  pozemků  u  Státního 
pozemkového  úřadu  zastu-
pující  ČR  a  Biskupství  a  vy-
jádření  vlastníků  sousedních 
pozemků  byla  také  negativní. 
Po několika jednáních obce se 
zástupci  biskupství  bylo  jas-
né, že pozemky ve vlastnictví 
biskupství obec Pěčín nezíská. 
Z  tohoto důvodu bylo naříze-
no Územní studii přepracovat. 
Na základě přepracované  stu-
die byla vyhotovena projekto-

vá  dokumentace  pro  stavební 
povolení  na  akci  „ZTV  pro 
RD, Pěčín“, kterou vyhotovila 
spol. Laboro Ateliér s.r.o., Bj. 
Krawce 1130, 56501 Choceň. 
Tato  dokumentace  po  odstra-
nění  připomínek  byla  schvá-
lena Městským úřadem Rych-
nov  n.Kn  ,  odborem  výstavy 
a  získáno  společné  stavební 
povolení.  Po  obdržení  Roz-
hodnutí  –  společné  povolení 
stavby  bylo  rozhodnutí  pře-
dáno  spol.  ČEZ  Distribuce 
a provedeno nové zemní kabe-
lové vedení el. energie nízké-
ho  napětí  s  přípojkami,  které 

provedla  spol.  VČE  montáže 
a.s.,  včetně  výměny  sloupu 
u školy ve velice krátké době. 
Na zhotovitele díla „ZTV pro 
RD“  byla  vyhlášena  výzva 
k  předložení  cenových  nabí-
dek. Obec obdržela 3 nabídky. 
Zastupitelstvo  obce  vybralo 
spol.  VAKSTAV  spol  s.r.o., 
Jablonné nad Orlicí.
  V  lokalitě  je  možno  vybu-
dovat čtyři rodinné domky, ka-
ždá parcela má výměru 1 000 
m2.
  V současné době  je dokon-
čeno  zemní  kabelové  vedení 
a  přípojky  pro  RD,  vodovod 
včetně  přípojek,  kanalizační 
řad  včetně  přípojek,  zemní 
kabelové  vedení  veřejného 
osvětlení,  začínají  se  navážet 
konstrukční  vrstvy  komuni-
kace. U těchto prací je termín 
dokončení dle smlouvy o dílo 
30.11.2020.  Komunikace  bu-
dou dokončeny do 30.11.2021.
  Obec Pěčín na tuto akci zís-
kala dotaci z MMR, 117D162- 
výstavba technické infrastruk-
tury  v  oblasti  se  strategickou 
zónou 2020.

Miroslav Petr

Zahájení stavby ZTV pro rodinné domy v Pěčíně



Pohled do historie

Zdroj: Antikvariát Žamberk, Kostelní 73, Eva Šafářová

Nebeské pohledy
Podzimní  inverzi  na  hřebeni  Orlických  hor  zachytil  Dušan  
Komenda. Bílý bod ve  středu  fotografií  je Kunštátská kaple 
Navštívení Panny Marie postavená v roce 1760.        ZS

SBĚRNÝ DVŮR V ROKYTNICI
Od 1. listopadu je sběrný dvůr

v Rokytnici v Orlických horách v provozu
každou sobotu od 8.00 do 12.00 hodin.

OČNÍ OPTIK
JIŘÍ MENCÁK

ROKYTNICE V ORLICKÝCH HORÁCH - Nám. T.G.M. 68
Otevřeno každou středu od 13 do 15.00 hodin.



Podzim, podzim odchází...

  Po prakticky téměř propr-
šených prázdninách a podzi-
mu je za dveřmi zima. Skon-
čilo  docela  hezké  babí  léto 
a  nastalo  něco,  čemu  říkám 
„dědkův  podzim“.  Ani  náš 
známý  koronavirus  většině 
lidí nepřidá na náladě. Pod-
zimní vlna přišla razantněji, 
rozhlas  a  televize  se  hemží 
zprávami  o  množství  ne-
mocných a zemřelých. I my 
jsme se v pátek 20.  listopa-
du na  rokytnickém hřbitově 
loučili s jedním dobrým člo-
věkem.
  Nouzová  opatření  se  po-
malu zmírňují podle klesajícího množství nemocných, ale 
kdo  ví?  Blýská  se  na  lepší  časy,  byly  opět  zčásti  otevře-
ny  školy  za  přísných  podmínek.  Sdružení Neratov mohlo 
ve čtvrtek 12. listopadu opět otevřít novotou vonící Speci-
ální školu a Stacionář Lávka v Bartošovicích. Bylo na čase, 
žáci se do své školy vždy těší. V chráněných dílnách Ko-
peček  téhož Sdružení  je  stále zavřený obchůdek s místní-
mi výrobky, dílny jsou v provozu. I když naše řady občas 
prořídnou vlivem běžných nemocí a vybírání dovolených.  
Kolegyně  v  dílnách  šicí  a  tkalcovské  stále  šijí  ochranné 
obleky  a  jiné  potřeby  pro  zdravotnictví. Dílny  keramická 
a košíkářská mají mnoho objednávek, které se zákazníkům 
často posílají.
  I přes nouzový stav se v létě, v době uvolnění, podařilo 
i za náročných podmínek uspořádat několik akcí, především 
kulturních.
  Byla  to  výstava  Mezi  horama  a  Světýlka  v  kostele  
sv. Jana Nepomuckého na Vrchní Orlici, Ledříčkova zába-
va  s  hudbou  a  současně  prezentace  nové  knihy  o  historii 
Bartošovic,  Ledříčkova  hlídka  (odpadkobraní).  V  kostele 
na Vrchní Orlici se stále pracuje, došlo k opravě několika 

shnilých  stropních  trámů 
a  probíhá  generální  oprava 
bývalé  márnice,  která  byla 
ve  stavu  těsně  před  samo-
volným zřícením.
  Taktéž  probíhá  generální 
rekonstrukce  interiéru  Kul-
turního  domu  v  Bartošovi-
cích, postaveného v šedesá-
tých letech 20. století. 
  Obě  stavební  akce  za-
jišťuje  Obec  Bartošovice, 
provádí  firma MM Hallinto 
z Náchoda. 
  Po  déletrvajícím  nevlíd-
ném  čase  nebo  spíš  nečase 

q Krása  spočívá  v  údivu. 
Petr Zámečník

q Fotografie z oprav kostela 
na Vrchní Orlici

se počasí umoudřilo, a tak nám dává možnost užívat si krás 
přírody.
  Na houby byl podzim bohatý, mohli jsme sbírat ještě té-
měř do poloviny listopadu, než přišly mrazy. Zde na ven-
kově máme  štěstí  v  tom,  že  se můžeme volně  pohybovat 
krajinou a nabírat síly. 
  Milí čtenáři, až budete toto číst, bude již advent, čas zti-
šení a očekávání, „korunovaný virus“ bude snad na ústupu 
a my budeme moci mít příjemnější starosti,  tedy adventní 
a vánoční. Přeji vám všem, také redakci, příjemné prožívání 
následujících dnů a týdnů. A vánoční klid a pohodu se svý-
mi blízkými.

Petr Zámečník

q V Bartošovicích se pilně pracuje na opravě kulturního sálu, 
kde vznikne víceúčelové komunitní centum.                     ZS

Spolek Magdalena  v  Bartošovicích  v  Orlických  horách 
působí již několik let. Jeho posláním je udržení kulturní-
ho života a dobrých sousedských vztahů. Jedním z dalších 
plánů, které spolek chystá uskutečnit, je výstavba dřevě-
ného altánu na obecním pozemku v blízkosti požární ná-
drže. Cílem projektu je vybudování venkovního prostoru, 
které bude sloužit široké veřejnosti, k pořádání kulturních 
akcí  a oslav. Vlastní  stavba by měla proběhnout během 
příštího roku. Projekt je podpořen z grantového programu 
České spořitelny „Dokážeme víc“, ve spolupráci s Nadací 
Via.            ZS

Altán

  Nemáte, prosím, někdo zájem si přivydělat od 1.1.2021 
na dohodu o provedení práci úklidem na Penzionu Severka?
  Hledám do teamu šikovnou pradlenku, pokojskou a ně-
kdy i správcovou. Jedná se převážně o soboty od 9.45. do 
14.15. hodin. 
  Práce je vhodná pro ženy na MD nebo i v penzi. 
Bližší  informace  na  e-mailu:  prnzionseverka@email.cz 
nebo na tel.č.: 605 213 901.

Nabídka práce



  Bez  nadsázky  tak  označím  přednášku  specialistky  na  zdra-
votní  prevenci  a  výživu  PharmDr. Margit  Slimákové,  energic-
ké ženy, která dne 26.9.2020 přicestovala do Pěčína na pozvání 
spolku  Centrum  slezského  norika  a  od  18.  hodiny  přítomným 
vysvětlila, jak je to s naším soužitím s mikrosvětem a jak soužití 
můžeme ovlivňovat  stravováním.  Jak  volbou  potraviny  nutíme 
naše tělo podléhat chronickým nemocem a jak naopak můžeme 
dospět ke spokojenosti těla i ducha, aniž bychom se týrali ome-
zováním.  Mluvené  slovo  paní  Margit  bylo  doplněno  obrázky 
s  informacemi a otázky v diskuzi  jen dokládaly, že se  lidé čím 
dál víc zajímají o svoji budoucnost a jak si ji vyladit.
  Proč událost? Protože letošní koronavirový stav míchal karta-
mi společenského života, ale v září už jednou přeložený termín 
přednášky naštěstí vyšel a i když v omezeném počtu a s rouškami 
– posluchačů bylo neočekávaně hodně. Paní Margit je hvězdou 
mluveného  slova  a překvapivě  se vyjádřila  obdivně k prostoru 
sálu U Rykrů, který už má své nejlepší roky za sebou.

Jindřiška Svobodová

Událost roku v Pěčíně

Letošní  begatrekkingová  událost  měla  označení  „Zpátky 
na Zakletý!“ a také několik překvapivých změn.

Expedice Zakletý 2020

Nejpodstatnější z nich byla, že se tento dvanáctý, živý a po-
hyblivý pomník tažným koním, zaměstnaným v předválečném 
období na stavbě opevnění, opět po sedmi letech vracel na svo-
ji původní trasu postupu. Mezitím navštívil jiná překrásná mís-
ta  v Orlických  horách.  Změnou  byla  účast  pouze  dospělých 
bez malých dětí,  aby  celá  výprava  zvládla  námahu  a  výstup 
na vrchol sjezdovek. Další změnou byla dovážka připravené-
ho oběda o dvou menu z Hotelu Rokytenka na  styčný point 
v  pravou  chvíli.  Další  změnou  byla  účast  dvou  puntíkatých 
koní „dalmatinů“. Poslední změnou bylo to, že přes proprše-
né předchozí dny se v neděli 27. září  t.r. ukázala vlídná  tvář 
počasí a putování mělo krásné podmínky bez deště. Koně byli 
skvělí,  rychlí  a  silní,  spolehliví  a  cestovatelé  veselí. Najdete 
nás i na „jútůb“.

Pořadatelé Centrum slezského norika, spolek

ZNĚNÍ TAJENEK V TOMTO ČÍSLE
HOUBY JÍST ČI NEJÍST 

STERILIZACE

VÁNOČNÍ KŘÍŽOVKA
Tak mi pošli tvoji maminku.



Z ROKYTNICKÉ HASIČÁRNY

Už od začátku 
prázdnin  jsme 
doufali, že nová 
závodní  sezóna 
2020-21  začí-
nající  prvním 
zářijovým dnem 
proběhne  v  kla-
sickém  režimu, 
a  ne  v  tom,  jak 
to  probíhalo 
a  neprobíhalo 
na  jaře.  První 
závod  požárnic-
ké  všestrannos-
ti, kterého jsme se chtěli zúčastnit, se konal v Černovíru a Lu-
kavici ve  stejný den – vše bylo zařízeno  tak,  abychom stihli 
oboje. Ale okolnosti vedly k tomu, že závod v Černovíru byl 
bohužel zrušen – hned od začátku sezóny se tedy začínáme po-
týkat s omezením činnosti mladých hasičů kvůli Covid-19.

Závod Lukavický braňáček v Lukavici u Rychnova se usku-
tečnil  v  sobotu  19.  září  za  dodržení  přísných  hygienických 
podmínek jak ze strany pořadatele, tak i závodníků. Jednalo se 
o netradiční pojetí branného závodu, a tak děti ve tříčlenných 
hlídkách střílely, u zdravovědy se vázala ruka pomocí lan nebo 
u mapy pouze určovaly, která  je správně zorientovaná na se-
ver  apod.  Za Rokytnici  se  zúčastnilo  celkem  6  hlídek,  vždy 
po  dvou  ve  třech  kategoriích. Hned  první  závody  a  zadařilo 
se – domů děti dovezly 3 medaile. Dorostenci obsadili 1. a 2. 
místo ze 6 hlídek, v kategorii Mladší byla medaile za 2. místo 
a místo jedenácté z 22. U starších už medaile necinkla, protože 
se umístili na 14. a 15. místě z 33 hlídek. 

Druhé  závody  družstev  a  zároveň  poslední  přípravné  se 
uskutečnily v sobotu 26. září v Tatenicích v orlicko-ústeckém 
okrese. Během příprav jsme se začali potýkat s velkou nemoc-
ností dětí, ale i přesto jsme přihlásili 4 hlídky. Situace s malým 
počtem závodníků byla vyřešena tak, že po dohodě s pořadateli 
mohl jeden závodník běžet za dvě hlídky – úctyhodný výkon. 
Toto jsme provedli jak v kategorii Mladší,  tak i v kat. Starší. 
Bohužel  u Mladších  nepomohlo  dublování  a  ani  to,  že  jsme 
si  zapůjčili  závodnici  ze  sousedního Kunvaldu,  proto  hlídka 
se  čtyřmi  závodníky  běžela mimo  soutěž.  Celý  závodní  den 
nás trápilo opravdu deštivé počasí, proto děti volný čas strávi-
ly schované pod stanem, a hned po odběhnutí byly odváženy 
domů. Špatné počasí zapříčinilo i malou účast dalších družstev 
v soutěži. I přes tyto problémy jsme domů dovezli 2 medaile. 
Starší se umístili na 3. a 5. místě z 10 hlídek. Mladší skonči-
li z 5 hlídek na 2. medailovém místě, z  toho 2 hlídky běžely 
mimo soutěž, včetně té naší.

V sobotu 10.  října se uskutečnilo okresní kolo Závodu po-
žárnické  všestrannosti  v  Bystrém.  Soutěž  proběhla  opravdu  
za 5 minut dvanáct, protože od pondělí měla začít platit přísná 

PODZIMNÍ ZÁVODNÍ SEZÓNA MLADÝCH HASIČŮ
– NA KONTĚ MÁME POHÁRY I MEDAILE

omezení pro pořádání soutěží, včetně omezení činnosti z důvo-
du Covid-19 – on nás prostě v tomto roce nenechá v klidu zá-
vodit. Soutěž proběhla za přísných hygienických podmínek. 
Nikdo se nesměl zbytečně zdržovat na závodišti – odběhnout 
a hned domů, do doby vyběhnutí na trať každý musel používat 
roušku, byl omezený prodej občerstvení atd. Jednalo se o nej-
důležitější závod podzimu - zahajovací závod Okresního kola 
Hry Plamen. Dosažené umístění se bude připočítávat k výsled-
kům disciplín jarního kola v roce 2021 – pokud nám to zas Co-
vid nepřekazí. Oproti minulým rokům jsme před tímto závo-
dem stihli pouze 2 přípravné závody – jindy stíháme 3. Prvním 
rokem jsme pro děti připravili celovíkendové soustředění, pro-
to věříme, že společně s 11 tréninky byla příprava dostatečná. 
Družstvo kat. Mladší se umístilo na suprovém 5. místě z cel-

kového počtu 24 družstev – kousíček chybělo k bramborovému 
umístění. Kategorie Starší se opět trápila s počtem závodníků, 
proto jsme si museli jednu závodnici půjčit a druhou povolat 
ze  zálohy.  Prvním  rokem  se  nám  výsledky  obou  kategorií 
setkaly,  a  tak Starší  domů dovezli  také  5. místo,  avšak  z  27 
družstev. Naši závodníci bojovali i v kat. Dorostu. Zde se Libu-
še Čtvrtlíková umístila na 1. místě, Alice Horáková na 3. místě 
a  nováček v dorostu  jednotlivců Tina Horáková na 1. místě. 
Jednu  dorostenku  jsme  zapůjčili  i  do  družstva  z Černíkovic, 
kterému dopomohla k 3. místu z 5 družstev. V našich barvách 
závodil i Aleš Vladyka ze Slatiny, který se umístil na 1. místě 
ze 3  závodníků. Všem mladým hasičům DĚKUJEME za  re-
prezentaci našeho rokytnického sboru a za dosažené výsledky, 
které již několik let poskytují pěkný základ pro navazující jarní 
kolo Hry Plamen. Absolvováním těchto závodů musíme naši 
činnost pozastavit z důvodu vládních nařízení kvůli Covid-19. 
A na jak dlouho? To snad neví ani náš patron – sv. Florián.

LIBŘICKÉ ŠEDESÁTKY – JEDINÉ ŠEDESÁTKY
V ROCE 2020 A HNED MEDAILE

Od  začátku  září  jsme  se  naplno  věnovali  i  trénování  běhu 
jednotlivců na 60 m s překážkami. Tréninky probíhaly 2 krát 
týdně vždy před tréninkem standardním. V plánu bylo zúčast-
nit se celkem 9 závodů, kdy poslední by se uskutečnily o ví-
kendu 21.- 22. listopadu v Ostravě. Covid-19 nám však dovolil 
zúčastnit se pouze  jedněch závodů a  to v Libřicích. Doroste-
neckých závodů v běhu na 100 m s překážkami nám nedovolil 
zúčastnit se žádných. Libřické šedesátky se uskutečnily v ne-
děli 27. září.               pokračování na straně 16



dokončení ze strany 15
Vzhledem k  tomu, že se vlastně  jednalo o první  šedesátky 

v celém kalendářním roce, tak si naši mladí hasiči nevedli vů-
bec špatně. Pro Štěpána Benedikta to byla první životní zku-
šenost a v kat. Starší chlapci vybojoval 11. místo ze 13 závod-
níků. Naše 3 závodnice v kat. Mladší dívky bojovaly pouze se 
dvěma  dalšími  holčinami,  a  tak  bylo  jisté,  že  jedna medaile 
bude určitě – ale holkám se dařilo více, a tak Aneta Vlačiho-
vá vyhrála 1. místo, hned za ní Veronika Bečková na 2. místě 
a bronzovou medaili si přivezla Bára Kuchtová. Jonáš Kuchta 
v kat. Mladší chlapci obsadil 5. místo ze 14 závodníků. První 
zkušenost s kategorií Starší dívky měla Tina Horáková, která 
skončila na 9. místě,  a  také Nikola Hanušová,  ta  se umístila 
na 11. místě ze 14 závodnic.

Z ROKYTNICKÉ HASIČÁRNY

Ve  věku  75  let  opustil  náš  Sbor  dobrovolných  hasičů 
nejstarší  člen Pavel Víša. Odešel  po  delší  nemoci  v  neděli  
15. listopadu. Pavel byl členem SDH od roku 1968. Během 
své hasičské kariéry byl v letech 2001-2004 ve vedení rokyt-
nického sboru jako starosta a celkem 5 let velitelem (1988-
1992 a v roce 1995). V roce 1994 byl zvolen do výkonné-
ho výboru Okresního sdružení Rychnov nad Kněžnou  jako 
Vedoucí odborné  rady  represe. Pavel byl  i mezi  těmi, kteří 
se zasloužili o výchovu mladých hasičů a dále jste ho mohli 
potkávat jako rozhodčího na závodech.
V roce 2013, při příležitosti 140. výročí založení sboru, ob-

držel medaili sv. Floriána. Dříve obdržel Čestné uznání SDH, 
OSH a KSH, medaili Za příkladnou práci, Za zásluhy a byl 
nositelem stužky za věrnost 50 let.

Čest jeho památce

NA HASIČÁRNĚ ZAVLÁLA 
ČERNÁ VLAJKA - ODEŠEL 

NEJSTARŠÍ ČLEN SDH
PAVEL VÍŠA

ZÁSAHY VÝJEZDOVÉ JEDNOTKY
Od začátku letních prázdnin jednotka zasahovala u několika 

událostí včetně požárů. 
K  otevření  bytu  na  Sídlišti  1.  máje  vyjeli  hasiči  8.  října. 

Uvnitř zabouchnutého bytu se mělo nacházet dítě a jeho matka 
byla přede dveřmi. Při cestě k zásahu byla jednotka odvolána.
Na žádost starosty města vyjela 17. srpna k likvidaci vosího 

či  sršního hnízda u popelnic ve  sběrném dvoře – 3 nalezená 
vosí hnízda byla zlikvidována.
K  nehodě  motorkářky  poblíž  Zemské  brány  vyjeli  hasiči  

1.  srpna. Řidička  skončila  s motocyklem mimo komunikaci, 
komunikovala a byla při vědomí. Jednotka poskytla předlékař-
skou pomoc a zajistila motorku proti požáru. Téměř na stejné 
místo byli hasiči povoláni 27. stejného měsíce. Hlášena byla 
nehoda dvou motorkářů někde u Bartošovic či za Českými Pe-
trovicemi, ale na místě bylo zjištěno, že havaroval pouze jeden 
u Zemské brány. Z důvodu špatného signálu na místě události 
se  totiž motorkářovi  kolegové  vydali  každý  jedním  směrem, 
aby událost nahlásili (jeden hlásil nehodu z Bartošovic, druhý 
z Českých Petrovic). Motorkář byl při vědomí bez viditelných 
zranění, nasazen byl krční límec a následně uložen do vakuo-
vých nosítek a přenesen do sanitky.
Únik  ropných  produktů  hasiči  řešili  28.  srpna  na  náměstí, 

kde z palivové nádrže vozidla vytékal benzín. Ten byl hasiči 
jímán do záchytných barelů a vyteklý benzín ze silnice zlik-
vidován pomocí sorbentu. Dne 11. října na sídlišti U Nádraží 
likvidovali pomocí sorbentu uniklý olej z osobního vozu, kte-
rému se prorazila olejová vana.
Hasiče  zaměstnal  i  strom přes  cestu  za Nebeskou Rybnou  

4. října. Jednotka strom rozřezala pomocí motorové pily a od-
klidila ze silnice.
K  požáru  lesa  jednotka  vyjela  28.  července  do  části  obce 

zvané Hamernice. V průběhu jízdy na místo události byla jed-
notka  stažena  zpět  na  základnu  s  tím,  že  se  jedná  o  hlášené 
pálení. Při návratu však operační důstojník KOPISu znovu vy-
hlásil  poplach  s  informací,  že  se oheň dostal mimo kontrolu 
a šíří se. Jednotka se tedy vrátila do Hamernice, kde se rozděli-
la a pátrala po uvedeném požáru. Nalezen byl v prudkém svahu 
nad hasiči. Při příjezdu byly vidět v místě plameny dosahující 
výšky  cca  3 metry. Na KOPIS  bylo  nahlášeno  přesné místo 
události a doporučeno, aby ostatní cisterny jezdily nad místo 
události.  Rokytničtí  hasiči  započali  hasební  práce  a  ochranu 
okolí. Po příjezdu dalších cisteren prováděli kyvadlovou do-
pravu vody a na požární nádrži v Pěčíně zřídili čerpací stanovi-
ště. K hašení bylo také použito smáčedlo z kartušové proudnice 
RAMBOJET.
Na  planý  poplach  hasiči  vyjeli  30.  září  do  katastru  obce 

Zdobnice. Průzkumem na místě  události  bylo  zjištěno,  že  se 
jedná  o  pálení  listí  na  lesním  pozemku  pod  dohledem  dvou 
osob. Požár se v době příjezdu nacházel na ploše cca 2x2 m. 
Jednotka na místě byla v záloze pro možnost zásahu a  řídila 
dopravu na pozemní komunikaci.
K  jednomu z největších požáru za několik  let vyjeli hasiči 

17. října v 11:43 do Bartošovic. Jednalo se o požár skladovací 
haly se senem. Při našem příjezdu byla již půlka haly o rozmě-
ru 40×15m v plamenech a během chvíle byla  zasažena celá. 
Na operační středisko byl hlášen 3. poplachový stupeň a žádá-
no o dostatek cisteren a zřízení čerpacího stanoviště u požární 
nádrže.           pokračování na str. 17



dokončení ze strany 16
Naši cisternu bohužel postihla technická závada, proto jsme 

námi připravené proudy připojili k ostatním cisternám. Tatru 
do bezpečné vzdálenosti od požáru pomohli vyprostit a odtáh-
nout se zemědělskou technikou zaměstnanci firmy Staněk. Cis-
terna byla na místě opravena, z požární nádrže naplněna nádrž 
a následně připravena v záloze na místě události. Jednotka se 
z místa události vrátila až po 22. hodině. Na likvidaci požáru se 
podílelo celkem 11 jednotek včetně dvou z Polska. Na příkaz 

velitele zásahu jsme se na místo události vrátili v neděli 12. říj-
na v 10:00, kdy jsme zajištovali dozor na požářišti až do pon-
dělních 9 hodin s jednotkou z Orlického Záhoří. Za dobu hlídky 
byla budova pravidelně kontrolována (odpadávaly části  stěn) 
a každou hodinu proběhla obchůzka celého objektu. Za dobu 
hlídání nebyly prováděny hasební práce. Za celý třídenní zásah 
hasiči strávili likvidací požáru, dozorem na požářišti, úklidem 
vozidel a materiálu téměř 220 hodin. 

Jakub Zimmer

Za všechny zasahující hasiče u požáru seníku v Bar-
tošovicích DĚKUJEME Wellness hotelu Říčky za dovoz 
pití a více jak 50 porcí polévek pro zasahující hasiče.

Jako  blízcí  sousedé  turis-
tické  chaty  Perla  v  Říčkách 
se  pravidelně  chodíme  dívat 
na  její  demolici.  Z  nostalgie 
ale i ze zvědavosti sledujeme, 
jak postupně mizí chata, která 
tu  dobře  fungovala  několik 
desítek let.
Při jedné takové procházce 

nás  překvapil  jiný  ruch,  než 
ten  od  bagrů  a  kladiv.  Než 
budova  úplně  lehla,  využili 
ji  ke  cvičení dobrovolníci  ze 
stanice Sirius (search and re-
scue dogs) z Pardubic věnují-
cí se záchraně pohřešovaných 
nebo zavalených osob pomo-
cí záchranářských psů.
Jeden  z  dobrovolníků  Da-

vid Hynek (povoláním profe-
sionální  hasič) mi  o  činnosti 
spolku  povyprávěl. „Věnuje-
me se speciálnímu výcviku zá-
chranářských psů. Povolávají 
nás prostřednictvím Integro-
vaného záchranného systému 
k hledání pohřešovaných lidí 
nebo při zavalení osob sesu-
vy půdy a zřícením budov.“ 
Na  plemenech  pejsků  nezá-

leží,  viděli  jsme  zde  lovecké 
psy – ohaře,  retrívry, němec-
ké  ovčáky,  ale  i  křížence  či 
malého  teriéra.  Pan  Hynek 
se zmínil, že pomoc je  i me-
zinárodní.  Se  svým  ohařem 
Derenem  se  podílel  na  hle-
dání  osob  při  neštěstí  v Bej-
rútu.  Kromě  výcviku  psů  se 
dobrovolníci  také  vzděláva-
jí  po  stránce,  zdravotnické 
a psychologické. Na závěr si 
pan  Hynek  posteskl,  že  ob-
jektů  k  tréninkům  je  málo. 
Jezdí  po  celé  republice,  pro-
tože  ne  každý  majitel  „bou-
račky“ cvičení dovolí. 

Setkání  se  záchranáři  bylo 
velice zajímavé. Všichni byli 
velice komunikativní, příjem-
ní  lidé,  kteří  se  své  činnosti 
věnují  dobrovolně,  ve  svém 
volném čase. V drsných pod-
mínkách,  v  zaprášených  po-
lorozpadlých  objektech  tráví 
spoustu hodin, a to z jednoho 
prostého  důvodu  –  a  tím  je 
záchrana osob.                   

ZS

Setkání se psími záchranáři



Okénko do historie
rokytnické kopané

Jak  bylo  v  minulém  čísle 
Horského  kurýra  nastíněno, 
chceme v  příštím  roce  oslavit 
výročí  místního  fotbalu.  Jed-
ním  takovým  počinem  bude 
i seriál článků vycházející z do-
chovaných  materiálů,  přede-
vším kronik zapůjčené od pana 
Milana Charváta. Rád bych tak 
navázal  na  práci  a  úsilí  jeho 
i dalších předchůdců – Václava 
Cita a Zdeňka Matějíčka, který 
sepsal seriál článků uveřejněný 
v Horském kurýru v roce 2010. 
Bez jejich ochoty a obětavosti 
by  dnes  bylo  takřka  nemožné 
se  ohlédnout  zpět.  Mají  můj 
největší dík a obdiv. V obráz-
kových  přílohách  je  taková 
malá ochutnávka.

V  naskenovaných  částech 
nalezneme  prvního  předsedu 
oddílu Rudolfa Čecha, prvního 
rozhodčího  a  zároveň  vedou-
cího  oddílu  Oldřicha  Tomana 
a MUDr. Jana Lokaye, tehdej-
šího předsedu komise pro sport 
při MNV, který požádal R. Če-
cha o založení oddílu. Nechybí 
ani rukopis pana Václava Cita.

Jménem  1.FC  Rokytnice 
v  O.h.  Vám  přejeme  krásné 
prožití  vánočních  svátků.  Bu-
dou  jistě  jiné,  ale  každá  krize 
napomáhá  si  uvědomit,  co  je 
v  našich  životech  to  nejcen-
nější  a  nejdůležitější.  Přejeme 
pevné zdraví a hodně lásky.

Pavel Koukol

q Rudolf Čech 

q Oldřich Toman

q MUDr. Jan Lokay

PŘEDPLAŤTE SI
HORSKÝ KURÝR

Roční předplatné pro obyvatele Rokytnice v Orlických horách 
se nemění. Cena je 90 Kč. 
Objednání předplatného  je možné osobně v  redakci Horského 

kurýra (Infocentrum - Dům služeb na náměstí v Rokytnici) nebo 
e-mailem na adrese: hoku@rokytnice.cz.

HORSKÝ KURÝR
REGIONÁLNÍ MĚSÍČNÍK

PRO ROKYTNICKO A OKOLÍ

PO TŘICETI LETECH SVÉ EXISTENCE SE STAL 
KRONIKOU ZACHYCUJÍCÍ  ŽIVOT LIDÍ, 

KTEŘÍ TU ŽILI, ŽIJÍ A ŽÍT BUDOU.



Vánoce jsme nevzdali
I  když  jsme  museli  zrušit  všechny  adventní  a  vánoční 

akce, které nás touto všemi očekávanou dobou v Rokytnici 
provázely, přesto alespoň něco zůstalo a všem naznačuje, že 
Vánoce opravdu budou.
Nepřijdeme o vánočně  rozsvícené náměstí, o  svítící vá-

noční strom, který ovšem musí oželet svou velkou oslavu 
při Mikulášské,  a  v  podloubí  hotelu Orličan  již  od  konce 
listopadu můžeme obdivovat náš rokytnický betlém. Zepta-
li jsme se jednoho z tvůrců pana Janečka, zda i letos bude 
obohacen o novou figuru a k naší radosti jsme se dozvěděli, 
že bude. Přijde trošku se zpožděním, ale přijde pan učitel. 
Až vyjde toto číslo Kurýra, tak se na něj určitě již budete 
moci jít podívat.

q K  vánoční  atmosféře  na  rokytnickém  náměstí  přispívají 
i majitelé obchodů a restaurací. Velmi krásnou výlohu mů-
žeme vidět v cukrárně i v květince (na fotografii). 

Foto: MS

q Foto: Petr Lavrenčík

Protože nebudeme pořádat ani adventní jarmark u Sýpky, 
pro  připomenutí  hezkých  časů  umístíme  na  louce  naproti 
COOPu alespoň vánoční strom. Bude připomínat, že není 
všemu konec a za rok že bude opět obklopen stánky, muzi-
kanty, dětmi, radostí. A pokud bude jaro příznivější a pan-
demie nás opustí, možná uspořádáme na stejném místě jar-
mark jarní, abychom se nezapomněli radovat.
Závěr má být optimistický, tak ještě dobrá zpráva od pana 

starosty, že rozdávání Betlémského světla 24.12. v kostele 
Všech Svatých  na  náměstí  proběhne.  Pro  světlo  si může-
te přijít od 14 do 16 hodin. Samozřejmě budou i zde platit 
aktuální opatření pro setkávání osob. Buďte tedy, prosíme, 
ohleduplní a dodržujte je. Tak krásné Vánoce!

vj

KDYŽ SE SEJDE SLUNCE S MLHOU



Milí čtenáři,
přejeme vám šťastné a příjemné prožití vánočních svátků.

do nového roku pak hodně optimismu, zdraví a hlavně

co nejvíce zcela obyčejných, klidných dnů

bez omezování, zákazů a strachu.

vaše redakce horského kurýra

MĚSTO
ROKYTNICE 
V ORLICKÝCH HORÁCH
517 61
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